
سرخط خبر
مؤسسات مالی کار دست دولت دادند

موافقت مجلس با ارسال پرونده 
بانک مرکزی به قوه قضائیه

رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس گفت: 
پس از 4 جلسه بررسی وضعیت موسسات مالی 
و اعتباری غیرمجاز با حضور وزیر اقتصاد و رئیس 
کل بانک مرکزی، کمیس��یون اقتصاد با ارسال 
پرونده بانک مرک��زی طبق ماده ۲۳۶ آیین نامه 
داخلی به قوه قضائیه موافق��ت کرد. محمدرضا 
پورابراهیمی در گفت وگو با مهر اظهار داش��ت: 
پس از 4 جلسه بررسی وضعیت موسسات مالی 
و اعتباری غیرمجاز با حضور وزیر اقتصاد و رئیس 
کل بانک مرکزی، کمیس��یون اقتصاد با ارسال 
پرونده بانک مرک��زی طبق ماده ۲۳۶ آیین نامه 
داخلی به قوه قضائیه موافقت کرد. نماینده کرمان 
در مجل��س ادام��ه داد: طب��ق آیین نامه داخلی 
گزارش کمیس��یون اقتصاد در این باره به هیات 
رئیس��ه مجلس ارائه ش��ده و در صحن مجلس 
قرائت می ش��ود و در ص��ورت رای نمایندگان و 
تصوی��ب در صحن علنی به قوه قضائیه ارس��ال 
خواهد شد. قوه قضائیه هم طبق قانون باید بدون 
تشریفات در کمترین زمان گزارش تخلفات بانک 
مرکزی را بررس��ی و حکم نهای��ی را صادر کند. 
رئیس کمیسیون اقتصاد تصریح کرد: نخستین بار 
اس��ت که تخلفات بانک مرکزی توسط مجلس 
ش��ورای اس��امی به قوه قضائیه ارسال می شود. 
در صورت تصویب مجل��س، قوه قضائیه پرونده 
تخلفات بانک مرکزی در نظارت بر موسس��ات 
مالی و اعتباری را بررس��ی ک��رده و حکم صادر 
می کند. رئیس کمیس��یون اقتصادی مجلس با 
تاکی��د بر اینکه هیچ عذر و بهانه ای برای تعیین 
تکلیف موسس��ات مال��ی و اعتب��اری غیرمجاز 
پذیرفته نیس��ت، گف��ت: در نیمه دوم امس��ال 
به هیچ وج��ه هیچ توجیه��ی را در ادامه حیات 
موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز نمی پذیریم. 
وی تصریح کرد: بر اثر تخلفات این موسس��ات 
مردم بی اعتماد ش��ده اند و ای��ن بی اعتمادی در 
بانک های دولتی نیز تاثیر خود را نشان داده است. 
در این موضوع از منافع ملی کوتاه نخواهیم آمد.

محرمانه کردن قاچاق کالا معنا ندارد
عضو کمیس��یون برنام��ه و بودجه مجلس با 
اشاره به جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس درباره 
قاچاق، گفت: قرار ش��د ظرف م��دت 15 روز در 
کمیس��یون اقتصادی مجلس جلسه ای تشکیل 
ش��ود تا خلأ های قانونی طرح ش��ده از س��وی 
رئیس س��تاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز بررسی و 
رسیدگی شود. مهرداد بائوج لاهوتی در گفت وگو 
با فارس اظهار داشت: در این جلسه رئیس ستاد 
مبارزه ب��ا قاچ��اق کالا و ارز، مع��اون اقتصادی 
وزارت اطاعات، مسؤولان و نمایندگان مجلس 
نیز مباحثی را مطرح کردند. لاهوتی با اش��اره به 
تکمیل آیین نامه های قانون مبارزه با قاچاق گفت: 
یکی از مباحثی که مطرح شد هزینه های امحای 
کالا بوده و باید 10 درصد هزینه به صاحب کالا 
بازگردد. وی با بیان اینکه از مطرح کردن جزئیات 
جلسه به دلیل محرمانه و غیرعلنی بودن معذورم، 
بشدت از این موضوع انتقاد کرد و ادامه داد: معنا 
ندارد موضوع به این مهمی که ارتباط مستقیم با 
جامعه، مردم، اش��تغال و کار و تولید دارد از نگاه 
افکار عمومی، اس��اتید و مسؤولان پنهان بماند. 
مردم نسبت به این مسائل نباید بیگانه تلقی شوند 
و غیرعلنی کردن جلس��ه از سوی هیأت رئیسه 
کاری نادرس��ت بوده و پس��ندیده نیست؛ مردم 
موض��وع قاچاق و عواقب پیامدهای آن را بخوبی 
در جامعه لمس می کنند و درست نیست خلأها 
و مش��کات آن از دید آنها پنهان بماند. از سوی 
دیگ��ر و در حالی که رئیس کل گمرک ایران، از 
 واردات غیرقانونی ۹ میلی��ارد دلاری تحت رویه 
ته لنجی )به همراه بازارچه های مرزی( خبر داده، 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا این رقم را در 

حدود ۲/۳ میلیارد دلار اعام کرده است.   

نرخ بیکاری بهار 12/6 درصد شد
براساس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری 
در فصل نخست سال جاری با 0/1 درصد افزایش 
نسبت به زمستان گذشته به 1۲/۶درصد رسیده 
است. به گزارش »وطن امروز« سیر تغییرات این 
نرخ حاکی از آن است که این شاخص نسبت به 
بهار1۳۹5 بالغ بر 0/4 درصد و نسبت به زمستان 
1۳۹5 بالغ بر 0/1 درصد افزایش داش��ته است. 
در بهار امس��ال 40 درصد جمعیت 10 س��اله و 
بیش��تر از نظر اقتص��ادی فع��ال بوده اند، یعنی 
در گروه ش��اغان یا بیکاران قرار گرفته اند. نرخ 
بیکاری جوانان 15 تا ۲۹ ساله حاکی از آن است 
که ۲۶/4 درصد از فعالان این گروه س��نی بیکار 
بوده اند. این نرخ نسبت به فصل بهار پارسال 1/5 
درصد و نس��بت به فصل زمس��تان پارسال 0/۹ 
درصد افزایش یافته است. بررسی سهم اشتغال 
ناقص نیز نش��ان می دهد 10/۲ درصد جمعیت 
ش��اغل در بهار امسال به دلایل اقتصادی )فصل 
غیرکاری، رکود کاری، پیدا نکردن کار با ساعت 
بیش تر و...( کمتر از 44 ساعت در هفته کار کرده 

و آماده برای انجام کار اضافی بوده اند. 

  غامرضا قبله ای، مدیرکل دفتر روابط عمومی 
سازمان امور مالیاتی کش��ور اعام کرد: انتشار 
متن دریافت ۹ درص��د مالیات بر ارزش افزوده 

از کارتخوان ها در فضای مجازی صحت ندارد.
 معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور دام گفت: 
۲ کانتین��ر از محصولات لبنی ایران به ۲ ایالت 
آمریکا صادر شده و اکنون سفارش جدید برای 
ص��ادرات محص��ولات لبنی متنوع ب��ه آمریکا 

دریافت کرده ایم.
 عباس معروفان، معاون شرکت بازرگانی دولتی 
ایران اظهار داشت: میزان خرید تضمینی گندم 
تا به امروز به 5 میلیون و 1۶0 هزار تن رسیده 
و امیدواریم خرید تضمینی امسال از 10 میلیون 

تن عبور کرده و به 11 میلیون تن برسد.
 براس��اس آماره��ای بانک مرک��زی در حالی 
که تع��داد کل وام های ثبت نام ش��ده از خرداد 
۹4 تاکنون در صن��دوق پس انداز یکم بیش از 
1۷1 هزار مورد بوده اس��ت، تنه��ا 4/8 درصد 
از ثبت نام کنن��دگان در ای��ن صندوق موفق به 

دریافت تسهیات 80 میلیون تومانی شده اند.
 رزرو بانک استرالیا اعام کرد، بدهی خانوارهای 
این کشور در ۳ ماه نخست سال جاری میادی 
به 1۹0 درصد از درآمد خالص آنها رسید که این 

موضوع بی سابقه است.
 آیین نام��ه اجرایی ایجاد فرصت های ش��غلی 
جدید در قالب اجرای تبصره 18 قانون بودجه 
۹۶ از سوی معاون اول رئیس جمهور اباغ شد.

 مرضیه ش��اهدایی، معاون وزیر نفت با اشاره 
به مذاکرات انجام گرفته با شرکت توتال فرانسه 
برای س��اخت ۳ مجتمع پتروشیمی گفت: در 
ص��ورت توافق نهایی، توت��ال 1/5 تا ۲ میلیارد 
دلار در صنایع پتروشیمی ایران سرمایه گذاری 

خواهد کرد.
 »ضواب��ط ناظ��ر ب��ر حداقل اس��تانداردهای 
ش��فافیت و انتش��ار عمومی اطاعات توس��ط 
مؤسس��ات اعتباری« برای بانک های دولتی به 
همراه برنامه زمانبندی اجرا، اباغ ش��د. بر این 
اس��اس بانک های دولتی از سال ۹۷ موظف به 

انتشار عمومی اطاعات هستند.
 از س��ال ۲01۲ ت��ا ۲01۶ رتبه  جهانی ایران 

در دولت الکترونیک ۷4 رتبه تنزل یافته است.
 حس��ین صبوری، مدیرعامل ش��رکت توزیع 
 نی��روی ب��رق تهران ب��زرگ گف��ت: در تهران
80 درصد مش��ترکان در هر ۲ ماه زیر 50 هزار 
تومان پ��ول برق می دهند و این در ش��رایطی 
است که با اوج گرما اگر هر مشترک 10 درصد 
صرفه  جویی نداشته باشد، احتمال خاموشی در 

پایتخت وجود دارد.
 خ��رداد امس��ال تولی��د ان��واع خ��ودرو ب��ه 
ط��ور میانگی��ن ۲5/۳ درصد افزای��ش یافت؛ 
 در ای��ن م��دت تولی��د ان��واع خودرو با رش��د

۲5/۳ درصدی از 10۷ هزار و 85 دس��تگاه در 
خردادماه س��ال گذش��ته به 1۳4 هزار و ۲04 

دستگاه افزایش یافت.
 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اش��اره به 
اینکه امروز حدود ۲00هزار دانش��جوی دکترا 
داریم که در آس��تانه ورود به بازار کار هستند، 
گفت: ما امروز برای تحقق نرخ رشد 8 درصدی 
نیازمند حدود ۷00 هزار میلیارد تومان هستیم.

 حس��ن رکنی، معاون وزیر جهاد کش��اورزی 
با بیان اینکه نرخ ش��یرخام دامداران در ۳ سال 
گذشته هیچگونه افزایش قیمتی نداشته است، 
گف��ت: از دس��تگاه های نظارتی توق��ع می رود 
شرایط عادلانه ای میان تولیدکنندگان شیرخام 

و صنایع لبنی ایجاد کنند.

تشکیل مثلث ساماندهی بازار اجاره
باید مثلثی از دولت، مجلس و صنف مشاوران 
اماک برای س��اماندهی ن��رخ اجاره بها و رهن 
تشکیل ش��ده و با ایجاد کارگروهی ساماندهی 
وضعیت را دنبال کنند. به گزارش تسنیم، اقبال 
محمدیان، عضو کمیس��یون عمران مجلس با 
بیان اینکه رکود حاکم بر بازار مسکن عاوه بر 
متوقف کردن ساخت وساز معامات را نیز دچار 
وقفه کرده است، اظهار داشت:  رونق بازار مسکن 
در ایجاد اش��تغال مستقیم و غیرمستقیم موثر 
اس��ت  اما متاسفانه در سال های اخیر همزمان 
با کاهش قدرت خرید م��ردم و رکود حاکم بر 
بازار مس��کن اجاره بها رونق یافته اس��ت. وی با 
بیان اینکه متاس��فانه تعیین ن��رخ اجاره بها در 
کشور هیچ قاعده و قانون مشخصی ندارد، افزود: 
تعیین نرخ اجاره بها براساس سلیقه و توافق افراد 
مشکات بس��یاری را برای جامعه مستاجران 
ایجاد کرده اس��ت. وی با تاکید بر اینکه قطعا با 
جهش بازار مسکن وضعیت فعلی از این رکود 
خارج ش��ده و شرایط برای مردم بهتر می شود، 
گفت: بازار مسکن باید با سیاست های مشخص 
به س��مت رونق هدایت شود تا به این ترتیب با 
افزایش ساخت وسازها قیمت ها در بازار اجاره بها 
نیز تعدیل شود. محمدیان با تاکید بر ورود دولت 
و مجلس به موضوع ساماندهی بازار اجاره بها و 
با بیان اینکه مش��اوران اماک اطاعات دقیق 
و مش��خص تری از نرخ ها در بازار مسکن دارند، 
گفت: همکاری مشاوران اماک با دستگاه های 
اجرایی می تواند نرخ اجاره بها را هدفمند تر کرده 

و از آشفتگی فعلی بازار بکاهد.

بانک

3اقتصاد

با گذشت ۳ ماه از س��ال جاری، شورای رقابت 
میزان مجوز افزایش قیمت محصولات ایران خودرو 
و س��ایپا را اعام کرد. به گ��زارش »وطن امروز« بر 
همین اس��اس برای انواع پراید و تیبا 1/۲5 درصد 
و برای تندر ۹0 س��ایپا 1/5۷ درصد مجوز افزایش 
قیمت صادر ش��ده اس��ت. برای خانواده س��مند و 
پژو هم افزای��ش ۲/۶۹ درصدی مورد موافقت قرار 
گرفت. نکته قابل توجه آنکه مجوز افزایش قیمت 
برای محصولاتی صادر شده که همچنان بر اساس 
ارزیابی ها از 5 ستاره تنها یک ستاره کسب کرده اند 
و هیچ تغییری در کیفیت تولید آنها اتفاق نیفتاده 
اس��ت. از میان خودروهایی که پایین ترین س��طح 
کیفی را داش��ته اما مج��وز افزایش قیمت دریافت 
کرده اند شامل سایپا 111، تیبا، تیبا هاچ بک، ساینا، 
ام وی ام 110، س��مند، پژو پارس و پژو 405؛ سایپا 
1۳1، س��ایپا 111، سایپا 1۳۲، تیبا، تیبا هاچ بک، 
س��اینا، ام وی ام 110 اس، س��مند، پژو پارس، پژو 
405، لیفان ایکس ۶0 و ام وی ام 550 همچنان در 
پایین ترین سطح کیفی تولید می شوند. این خودروها 
محصولات ش��رکت های س��ایپا، مدیران خودرو،  
ایران خودرو و کرمان خودرو هس��تند که تنها یک 
ستاره از 5 ستاره کیفی را کسب کرده اند. در همین 
حال حمیدرضا فولادگر، رئیس کمیسیون نظارت بر 
اجرای اصل 44 قانون اساسی گفت: شورای رقابت 
نباید به صورت موردی درباره قیمت هر خودرو نظر 
دهد، بلکه باید رویه های قیمت گذاری را تعیین کند. 
در واقع شورای رقابت باید رویه های قیمت گذاری را 
در م��واردی که انحصار وجود دارد تعیین کند. وی 
درباره حاشیه های پیش فروش پژو ۲008 گفت: ما 
در مجلس موضوع عدم مشخص بودن قیمت این 
خ��ودرو را پیگیری کرده و تذک��ر هم دادیم. البته 
پیش بینی و برآورده��ا درباره قیمت 1۲0 میلیون 
تومانی خودرو درست نیست. همانطور که مسؤولان 
ش��رکت ایران خودرو هم اع��ام کردند قیمت این 
خودرو زیر 100 میلیون تومان خواهد بود. از سوی 
دیگر رضا ش��یوا، رئیس شورای رقابت از آزادسازی 
قیمت ۳ خودروی پژو ۲008، پژو ۳01 و پژو 508 
خبر داد و گفت: خ��روج از قیمت گذاری، به دلیل 
عدم انحصار در بازار این خودروها انجام شده است. 
شیوا در نشست خبری خود با خبرنگاران با تاکید بر 
اینکه شورای رقابت قیمت گذاری خودروها را انجام 

نمی دهد، بلکه دستورالعمل قیمت گذاری را تدوین 
و اباغ می کند، افزود: تورم بخشی از بانک مرکزی 
دریافت شده و متغیر کیفیت و میزان بهره وری نیز 
در آن لحاظ شده و در نهایت، ضوابط قیمت گذاری 
تدوین می شود، بر این اساس برای خانواده پراید و 
تیبا افزایش قیمت 1/۲5 درصد تصویب شده است. 
درباره پارس تندر و تندر ۹0 که از تولیدات شرکت 
سایپاس��ت، میزان افزایش قیمت 1/5۷ درصد در 
نظر گرفته شده است که در این میان، تورم بخشی 
حدود ۶ درصد در نظر گرفته شده است. همچنین 
برای محصولات ایران خودرو و خانواده پژو و سمند، 
متوس��ط افزایش قیمت ۲/۶۹ درصد لحاظ ش��ده 
اس��ت. وی تصریح کرد: از اردیبهشت ماه سال ۹5 
تا این لحظه، قیمت گذاری بر اساس دستورالعمل 
قبلی صورت گرفته اس��ت، این درحالی اس��ت که 
ای��ن خودروها همچنان بازار انحص��اری دارند و به 
همین دلیل قیمت گذاری می شوند. به گفته شیوا به 
خاطر ورود برخی رقبا، پژو ۲008، پژو 508 و پژو 
۳01 از حیطه قیمت گذاری ش��ورای رقابت خارج 
شده اند. رئیس ش��ورای رقابت درباره دریافت نمره 
منفی از سوی ۲ خودروساز داخلی تصریح کرد: ۲/5 
درص��د از میزان افزایش قیم��ت، بابت بهره وری از 

خودروسازان کسر می شود، چرا که انتظار داریم هر 
شرکت تولیدکننده، حداقل بهره وری ۲/5 درصدی 
را نسبت به سال گذشته داشته باشد اما اکنون این 
اتفاق رخ نمی دهد. ضمن اینکه ش��رکت ها جریمه 
هم شده اند، چرا که به هدف تعیین شده در کیفیت 

نرسیده اند.
تداوم تولید خودروهای بی کیفیت داخلی ■

در همین حال گزارش ارزیابی کیفی خودروهای 
س��واری تولیدی در خردادماه امسال منتشر شد. 
به گ��زارش »وطن ام��روز« در گ��روه خودروه��ای 
س��واری با س��طح قیمتی پایین تر از ۲5 میلیون 
توم��ان، همه خودروهای ق��رار گرفته در این گروه 
شامل تیبا، ساییا 111، س��ایپا 1۳1 و سایپا 1۳۲ 
همچنان در پایین ترین س��طح کیفی ق��رار دارند 
و تنها یک س��تاره از پنج س��تاره کیفی را کسب 
کرده ان��د اما در گروه خودروهای با س��طح قیمتی 
۲5 تا 50 میلیون تومان، 4 خودروی ساندرو، تندر 
۹0 اتوماتیک پاس، تن��در ۹0 اتوماتیک و پارس 
تندر 4 ستاره کیفی را کسب کرده اند. خودروهای 
تندر ۹0 پارس خودرو، تن��در ۹0 ایران خودرو، رانا، 
آری��و، پژو ۲0۶ صندوق دار، پ��ژو ۲0۶ و دنا پاس 
نیز ۳ ستاره از 5 ستاره کیفی را کسب کرده اند. 4 

خودروی نیو ام وی ام ۳15، دنا، دانگ فنگ اچ ۳0 و 
سمند سورن نیز دو ستاره کیفی را کسب کرده اند. 
باق��ی خودروهای قرار گرفته در این گروه ش��امل 
پژو 405، پژو پارس، س��مند، ساینا و تیبا هاچ بک 
نیز در پایین ترین س��طح کیفی قرار داشته و تنها 
یک س��تاره از 5 ستاره کیفی را کسب کرده اند. در 
گروه خودروهای با سطح قیمتی 50 تا ۷5 میلیون 
تومان، خودروی هیوندای آی10 چهار ستاره کیفی 
را کس��ب کرده است. خودروهای آریزو 5، چانگان 
CS۳5، برلیانس ۳۳0H و جک J5 نیز ۳ س��تاره 
کیفی را کس��ب کرده اند. آریو اتوماتیک نیز دارای 
۲ س��تاره کیفی بوده و ۲ خ��ودروی لیفان X۶0 و 
ام وی ام 550 در پایین ترین سطح کیفی قرار داشته 
و تنها یک ستاره از 5 ستاره کیفی را کسب کرده اند. 
اما در گروه  خودروهای با سطح قیمتی ۷5 تا 100 
میلیون تومان، ۲ خودروی سراتو و هیوندای آی۲0 
دارای 4 س��تاره کیفی هس��تند. خودروی تیگو 5 
دارای ۳ س��تاره کیفی و جک S5 دارای ۲ س��تاره 
کیفی اس��ت. در گروه  خودروهای با سطح قیمتی 
بالاتر از 100 میلیون تومان نیز ۲ خودروی نیومزدا 
۳ و سوزوکی گراند ویتارا 4 ستاره از 5 ستاره کیفی 

را کسب کرده اند.

رفاقت شورای رقابت با خودروسازان؛ گرانی رسمی خودرو

خودروهای بی کیفیت گران تر شدند
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قاچاق

بیکاری

تحریم ها بیاید، قراردادها می رودطیب نیا: رهبری از سیر واگذاری ها گله مند هستند

اگر م��ا بنگاه دولت��ی را به 
قیمت مف��ت به یک بخش 
دولتی واگذار کنیم کس��ی اعتراض نمی کند اما 
اگ��ر به قیمت واقعی به بخ��ش خصوصی واقعی 
واگذار کنیم همه اعت��راض می کنند. به گزارش 
مهر، علی طیب نیا، وزیر امور اقتصادی و دارایی در 
بیست وپنجمین نشست شورای گفت وگوی دولت 
با بخش خصوصی با اش��اره به وضعیت نابسامان 
واگذاری ه��ا، گف��ت: اگر ما یک بن��گاه چندهزار 
میلیاردی را به قیمت مفت به بخش های وابسته 
به دولت واگذار کنیم هیچکس اعتراض نمی کند 
اما اگر یک بنگاه کوچک دولتی را به قیمت واقعی 
به بخش خصوص��ی واقعی واگذار کنیم خیلی ها 
اعتراض می کنند و بل��وا به راه می اندازند. وی در 
آخرین جلسه دولت با بخش خصوصی در دولت 
یازدهم با اش��اره به مشکات بخش خصوصی در 
س��ال های تحریم، افزود: در چند س��ال گذشته 
بخش خصوصی اعتماد خود را به اقتصاد از دست 
داده و فعالیت های اقتصادی رو به افول رفت. وی 
با اشاره به سیر واگذاری ها در قالب سیاست های 
اصل 44 قانون اساسی، گفت: رهبر معظم انقاب 
درباره سیر واگذاری ها و اجرای سیاست های اصل 
44 از ما گله مند هس��تند. وزیر امور اقتصادی و 
دارای��ی خواس��تار بهبود محیط کس��ب و کار و 
اجرایی شدن هر چه بیشتر سیاست های اصل 44 
قانون اساس��ی و خصوصی سازی واقعی در کشور 
شد.  طیب نیا تاکید کرد: بهبود محیط کسب و کار 
باید در اولویت باشد و واگذاری بنگاه های دولتی 
به بخش خصوصی باید س��رعت بگیرد، هرچند 
مقاومت در این زمینه بس��یار زیاد اس��ت. در این 
جلسه همچنین غامحسین شافعی، رئیس اتاق 
ایران گفت: ش��ورای گفت وگو در دولت دوازدهم 
باید با اس��تفاده بیش��تر از ظرفیت این ش��ورا با 
اثرگذاری بیشتر به رفع موانع کسب و کار بپردازد. 
وی پیشنهاد کرد در آغاز دولت دوازدهم جلسات 
شورا با حضور همه رؤس��ای اتاق ها و استانداران 
برگزار ش��ود. رئیس اتاق بازرگان��ی ایران با بیان 

اینکه دولت نتوانس��ت در واگذاری امور به بخش 
خصوص��ی موفق عمل کند و آن را به س��رانجام 
برساند، گفت: اتاق بازرگانی می تواند ظرفیت های 
بخ��ش خصوص��ی و تعاونی ه��ا و ظرفیت ه��ای 
تصدی گری را احصا کند. شافعی  اضافه کرد: مرکز 
آمار در بخش خصوصی راه اندازی ش��ده و اولین 
گزارش های فصلی آن نیز نشر شده و گزارش های 
بع��دی آن نیز در دس��ت تهیه اس��ت. وی افزود: 
بررسی فضای کس��ب و کار را نیز به طور کامل 
در دس��تور کار داریم و بزودی گزارش کاملی از 
کل کشور در این باره ارائه خواهیم داد.  وی ادامه 
داد: در موضوع واگذاری امور به بخش خصوصی 
دولت نتوانست برنامه ها را به سرانجام برساند. وی 
با بیان اینکه قوانین زیادی در کشور وجود دارد و 
برای یک فعل واحد می توان حکم های متعددی 
صادر کرد، گفت: به عنوان نمونه در احکام قضات 
برای مبارزه با قاچاق کالا ممکن است برای یک 
امر واحد ۲ حکم متفاوت 5 س��ال زندان یا ۲00 
هزار تومان جریمه صادر شود؛ این امر مشکات 
زیادی برای فعالان اقتصادی ایجاد کرده است که 
از مجلس می خواهیم این موضوع را به جد مورد 
توجه قرار دهد. در ادامه ابراهیم کهزادی، معاون 
اداری- مالی قوه قضائیه اظهار داشت: ما دولت به 
این بزرگی نمی خواهیم و اگر چه برون س��پاری 
و فعالیت ش��رکت های پیمانکاری شکل گرفته 
اما دولت هنوز کوچک نش��ده است.  وی افزود: 
اقتصاد کش��ور باید از بانک محور بیرون بیاید و 
به سمت بازار س��رمایه حرکت کنیم. وی ادامه 
داد: ال��زام این کار حرکت به س��مت رتبه بندی 
شرکت هاس��ت. در دنی��ا ش��رکت ها رتبه بندی 
می ش��ود و ای��ن رتبه بندی تحت تاثیر مس��ائل 
سیاسی نیست زیرا اقتصاد آنها براساس مسائل 
سیاسی شکل نگرفته است.  کهزادی تاکید کرد: 
موسس��اتی که اقدام به رتبه بندی می کنند باید 
مس��تقل از دولت باشند و شجاعت آن را داشته 
باشند که بدون هرگونه حمایتی نظر خود را به 

درستی اعام کنند.

مع��اون وزی��ر نف��ت ب��ا بیان خصوصی سازی
اینکه توتال درب��اره حضور در 
ایران قطعا با آمریکایی ها هماهنگ کرده اس��ت، 
گف��ت: اگر تحریم ها بازگردد، تمام این قراردادها 
تا یک س��اعت بعد منحل می ش��ود و این امری 
طبیعی اس��ت. امیرحسین زمانی نیا در گفت وگو 
با مهر در پاس��خ به اینک��ه »مدیرعامل توتال در 
زمینه تحریم ه��ا گفته بود که از سیاس��ت های 
آمریکا پی��روی می کند در حال��ی که وزیر نفت 
کش��ور در این زمینه ضمن تذکر به این شرکت 
فرانس��وی اعام کرده بود که سیاست های توتال 
درباره حضور در صنعت نفت ایران در راس��تای 
سیاس��ت های اروپاس��ت، در نهایت کدام تعبیر 
صحیح اس��ت؟« گفت: یقین داش��ته باشید که 
توت��ال تم��ام جوانب حضور در ایران را بررس��ی 
کرده و کاما براس��اس مقرراتی ک��ه برایش در 
نظرگرفته شده است، عمل می کند. شک نکنید 
که ب��ا آمریکایی ها نیز هماهن��گ کرده اند. وی 
همچنین در پاسخ به اینکه »براساس گفته های 
وزیر نفت، توتال قرار اس��ت ۲/4 میلیارد دلار را 
در یک بخش وارد طرح توسعه فراساحل فاز11 
پارس جنوبی کند و به نظر می رسد این تصمیم 
به نوعی پیش ش��رط برای حضور در فاز دوم این 
طرح باشد، آیا این مقوله را تایید می کنید؟« ادامه 
داد: اگر تحریم بازگردد همه این قراردادها تا یک 
ساعت بعد منحل می ش��ود و این امری طبیعی 
است اما اینکه این شرکت می خواهد در ۲ بخش 
س��رمایه خود را تزریق کند، به این معناست که 
این اختیار را به ش��رکت ملی نفت ایران می دهد 
که در صورت خلف وعده در هر یک از بخش های 
معهود شرکت توتال بتواند قرارداد را فسخ کند. به 
گفته زمانی نیا، دیگر مناقشه ای درباره قراردادهای 
جدید نفتی IPC در کشور وجود ندارد و ممکن 
است یک نفر صحبت هایی درباره آن داشته باشد 
که طبیعی است. از سوی دیگر در این قرارداد با 
توتال بندهای مربوط به انتقال فناوری به کشور 

به طور ریز بررسی و لحاظ شده است.

قرارداد توتال زیر ذره بین بهارستان ■
کمیس��یون انرژی مجلس قرارداد وزارت نفت 
با ش��رکت توتال درباره ف��از 11 پارس جنوبی را 
بررس��ی می کند. هدایت الله خادمی، نایب  رئیس 
کمیس��یون انرژی مجلس ش��ورای اس��امی در 
گفت وگو با تسنیم، با اشاره به امضای قرارداد نفتی 
میان ش��رکت توتال با وزارت نفت برای توس��عه 
فاز 11 پارس جنوبی اظهار داش��ت: توسعه فاز 11 
پارس جنوبی تاکنون به دلایلی با تاخیر روبه رو شده 
بود. وی درباره تأخیر آغ��از فاز 11 پارس جنوبی، 
اف��زود: یکی از دلایل تأخیر آغ��از این فاز این بود 
که ش��رکت توتال در سال های گذشته برای آغاز 
این فاز اعام آمادگی و بخش��ی از اطاعات درباره 
این فاز را دریافت کرد اما در نهایت با شرکت های 
قطری قرارداد منعقد کرد.وی با بیان اینکه وزارت 
نفت تمایل داشت توسعه فاز 11 از طریق شرکت 
خارجی انجام شود، گفت: یکی از دلایل وزارت نفت 
استفاده از فاینانس به دلیل حجم عظیم مالی برای 
توسعه این فاز بود.خادمی با اشاره به سوابق شرکت 
توت��ال در انعقاد قرارداد ب��ا ایران گفت: امیدواریم 
وزارت نف��ت قرارداد غیرقابل تفس��یر با ش��رکت 
توتال منعقد کند و نظارت مناسبی هم بر اجرای 
قرارداد وجود داش��ته باشد و همچنین امیدواریم 
ش��رکت توتال هم در موعد مقرر پروژه را تحویل 
داده و کار را نیمه کاره رها نکند. وی با بیان اینکه 
در روز های آینده هیات رئیس��ه کمیسیون انرژی 
مکاتبات��ی با وزارت نفت ب��رای دریافت اطاعات 
قرارداد امضا شده، خواهد داشت، تصریح کرد: پس 
از ارس��ال اطاعات قرارداد با شرکت توتال، موارد 
در کمیسیون بررسی می شود و در صورت لزوم به 
موضوع قرارداد ورود می کنیم. نماینده مردم ایذه 
و باغملک در مجلس خاطرنش��ان کرد: همچنین 
برای اینکه اعضای کمیسیون انرژی با توجه به بعد 
نظارتی مجلس بیشتر در جریان جزئیات قرارداد با 
ش��رکت توتال قرار گیرند، در صورت لزوم از وزیر 
نفت یا مس��ؤولان این وزارتخان��ه برای حضور در 

کمیسیون دعوت به عمل می آید.

نفت

خانه


